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Dopravní stavba roku 
Nejlepší dopravní stavbou roku se stal 

zavěšený most přes řeku Odru a Anto-
šovické jezero na dálnici D47. Podle 
poroty je to technicky nejsložitější 
mostní dílo realizované na této dálnici. 
Hlavní pole přes řeku Odru, které je 
dlouhé 105 metrů, je zavěšeno na 50 
metrů vysokém ocelobetonovém pylonu 
s 2176 lany.  

Celková délka mostu je 136 metrů. 
Soutěž je každoročně vypisována Mi-
nisterstvem dopravy a Státním fondem 
dopravní infrastruktury. V letošním ročníku bylo nominováno 11 staveb. 

Odbory ve stavebnictví chtějí růst mezd o 11 procent 
Stavební odbory požadují pro příští rok růst mezd ve stavebnictví o 11 procent. Svaz podnikatelů 

ve stavebnictví (SPS) proti tomu navrhuje mzdy zaměstnanců stavebních firem zmrazit až do půl-
ky příštího roku, uvedl předseda Odborového svazu Stavba Stanislav Antoniv a dodal: „Pro mě 
jako předsedu odborů to je naprosto nepřijatelné.“ Odbory letos vstupují do jednání s vyšším poža-
davkem než loni. Koncem roku 2007 žádaly růst platů 7,5 procenta. Kolektivní smlouva uzavřená 
pro letošek nakonec zaměstnancům zaručila růst mezd minimálně o 6,2 procenta. 

Nové spojení 
Nové spojení přináší podstatné zkvalitnění 

a zrychlení železničního provozu v centrální 
oblasti Prahy a propojení dálkových želez-
ničních koridorů na území Prahy. Hlavní 
nádraží po kompletní modernizaci získalo 
nové kolejiště, bezpečná a komfortní nástu-
piště a podchody. Stavba Nového spojení 
začala 12. července 2004 a celkem obsahuje 
267 stavebních objektů a 44 provozních 
souborů. „Kolem hotové stavby teď sázíme 
několik tisíc stromů a keřů. Navíc opuštěná 
stará trať včetně bývalého tunelu pod Vítko-
vem bude v součinnosti s městskými úřady 
přeměněna na cyklostezku,“ říká Karel Štěrba, manažer stavby ze Skanska DS a.s. Nové spojení je 
plně financováno ze státního rozpočtu prostřednictvím Státního fondu dopravní infrastruktury. 
Celkové náklady stavby činí 9 288 000 mil. Kč. Zhotovitelem je sdružení firem „Pražské spojení“, 
jehož vedoucím je Skanska DS a.s. Dalšími členy sdružení jsou Stavby silnic a železnic, a.s., Met-
rostav a.s. a Subterra a.s.  

Novostavby budou platit daně 
Poslanecká sněmovna odeslala do závěrečného čtení vládní novelu, která ruší patnáctileté osvo-

bození novostaveb od daně z nemovitosti. Stejně tak by daň z nemovitosti měli platit i majitelé 
domů, kteří své stavby nechali zateplit. Podle ministerstva financí šlo o nesystémové opatření. V 
prvním případě budou moci poplatníci využít osvobození od daně naposledy v roce 2009, v dru-
hém případě jim skončí v roce 2012. Výnos z této daně je příjmem obcí, ty by tak od roku 2010 
mohly dostávat celkem o 60 milionů korun víc. 

Propouštějí a zavírají 
V Ostravě končí dodavatel lehkých střešních krytin Ruukki CZ a propustí všech 79 zaměstnanců. 

Silná koruna a nižší odbyt kvůli krizi na realitních trzích a ve stavebnictví trápí výrobce nábytku. 
Počet pracujících v oboru meziročně klesl o 1500. Firmy omezují i investice na koupi nového kan-
celářského nábytku, tržby výrobců klesají. V první půli roku zavřela továrnu Jitona v Rousínově, 
propustila 250 zaměstnanců. Výrobce ohýbaného nábytku TON z Bystřice pod Hostýnem propustí 
kvůli snížené poptávce 170 lidí. 

TÉMA: Zařízení staveniště 
Koordinátor není na stavbě vítán 
Bezpečnost práce není jen fráze 
Podmínky pro zajištění plynulosti výstavby 
Docházkový systém na stavbách 

PŘÍPRAVA STAVEB 
Vzduchotechniku vytvoří 
počítačový program 
Úloha projektu v úsporné výstavbě 

TECHNOLOGIE – KONSTRUKCE 
Historická budova rozhlasu v proměnách 
Unikátní bytový dům na bázi dřeva 
Podhledy z hlediska požární bezpečnosti 
Modulové systémy 
Prefabrikované prvky vedou k efektivnosti 

VADY A PORUCHY 
Rekonstrukce nejvyšší budovy v Praze 

ZAJÍMAVÁ STAVBA 
Úspěšná kompozice obytného souboru 
Příjemné bydlení 
Nejúspěšnější projekty udržitelného stavění 

MATERIÁLY – VÝROBKY 
Volba schodiště z mnoha variant 
Zdicí prvky nahradily betonový skelet 

TZB 
Systém pro profesionální návrh topení 

STROJE – ZAŘÍZENÍ 
Pro nejnáročnější použití ve stavebnictví 
Elektrická ruční míchadla 

EKONOMIKA 
Cenové zpravodajství 
Posudek soudního znalce 

LEGISLATIVA 
Příprava předpisu EU pro stavební výrobky 
Poradna 

VÝROBCI PŘEDSTAVUJÍ 
Průmyslové haly z pórobetonových panelů 
Předpínaná fólie modelovaná softwarem 

PŘÍLOHA: 
Podlahové systémy 
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Změny v Metrostavu 
Metrostav, dvojka tuzemského stavebnictví, připravuje od 1. ledna rozsáhlé organizační a perso-

nální změny. Nad celou skupinou vznikne nový řídící orgán v čele s prezidentem, kterým se stane 
dosavadní generální ředitel firmy Jiří Bělohlav (58). Křeslo generálního ředitele místo něj obsadí 
současný obchodní ředitel Pavel Pilát (49).  

Změny Bělohlav odůvodnil nárůstem aktivit skupiny, růstem výkonnosti a kapitálových účastí 
Metrostavu a jeho dceřiných společností. Nový řídící orgán vytvoří podle informací Bělohlava 
pracovníci z úseků současného generálního a finančního ředitele, které doplní další zaměstnanci 
současné centrály. Nastávající prezident Bělohlav má celou skupinu řídit spolu s finančním ředite-
lem Zdeňkem Šinovským. Na systému řízení a činnosti divizí firmy se prý nic nezmění. Změna 
křesla prý čeká také Jiřího Procházku, dosavadního šéfa divize 3 Metrostavu, který ve funkci ob-
chodního ředitele nahradí Piláta. Na svých pozicích podle Bělohlava naopak zůstane současný 
výrobně-technický ředitel Ivan Hrdina, ředitel ekonomiky výroby František Kočí a personální šéf 
Josef Škorpil. 

Změny od Nového roku však ještě nemusí být konečné. Podle Bělohlava má jít o první krok na 
cestě ke společnému řízení v rámci celé skupiny DDM Group, která je většinovým majitelem Met-
rostavu a která ovládá také například slovenský Doprastav. 

PSJ postaví City Deco 
Společnost ECM Real Estate Investments A.G. (ECM) zvolila na základě výběrového řízení 

firmu PSJ, se kterou uzavřela smlouvu na dodání stavebních prací na projektu CITY DECO. 
Smluvní cena stavebních prací byla stanovena na 569 miliónů korun. Budova CITY DECO se 
bude skládat ze tří křídel navzájem propojených příčným traktem do tvaru dvojitého písmene E s 
otevřenými zelenými atrii mezi křídly.  

V budově CITY DECO je plánováno rozsáhlé Centrum relaxačních a rehabilitačních služeb spo-
lečnosti MeridianSpa pro širokou veřejnost. Bude obsahovat bazén, tělocvičny, sauny, kosmetiku, 
masáže, pedikúru a manikúru, prostory pro organizovaná cvičení a trénink pro děti i dospělé, hernu 
pro malé děti, restauraci a mnoho dalších zařízení s mnoha možnostmi. Začátek stavby je plánován 
na 2. čtvrtletí roku 2009. Společným cílem firmy ECM a PSJ je dokončení všech plánovaných 
prací na Pankrácké pláni v Praze v co nejkratším časovém úseku. 

BASF kupuje Ciba Holding 
Konečný výsledek nabídky BASF (BAS, BFA, AN) v rámci veřejného výběrového řízení akcio-

nářům Ciba Holding AG (CIBN), Bazilej, Švýcarsko je už známý. Do konce nabídkového období 
bylo koncernu BASF nabídnuto ve výběrovém řízení celkem 53 376 268 akcií firmy Ciba. Spolu s 
akciemi Ciba v počtu 1 011 536, které BASF vlastnil už před zveřejněním výběrového řízení, 9 
021 802 akcií Ciba koupených společností BASF od španělského investora skupiny Bestinver 
mimo veřejné řízení a 1 918 547 vlastních akcií držených firmou  Ciba, to představuje počet 65 
328 153 akcií podílu Ciba. To odpovídá hodnotě 94,59 % všech vydaných akcií Ciba. 

Firmě Glasspol klesl zisk 
Společnost Glasspol, která se zabývá zejména dodávkami a zásobováním pro vodohospodářský 

průmysl, loni utržila za prodej zboží a vlastních výrobků a služeb zhruba 482,6 milionu korun. 
Meziročně to představuje nárůst asi o 17 procent. Čistý zisk kroměřížské firmy se naopak snížil z 
6,1 milionu korun v roce 2006 na loňských asi 4,4 milionu. Vyplývá to z výroční zprávy společ-
nosti uložené v obchodním rejstříku. Loňské tržby byly dosud nejvyšší v historii firmy. Jejich ná-
růst byl ovlivněn zejména dodávkami pro několik vodohospodářských projektů podporovaných 
evropským fondem ISPA. „Bohužel se tato skutečnost neprojevila v zisku. Nižší zisk je zapříčiněn 
zejména prudkým nárůstem nedobytných pohledávek, ke kterým byly vytvořeny opravné polož-
ky," uvedl ve výroční zprávě jednatel firmy Jiří Gregor. 

Kroměřížská společnost nyní provozuje šest velkoobchodních skladů. Kromě centrálního skladu 
v Kroměříži má další v Praze-Libuši, Jihlavě, Ústí nad Orlicí a ve Znojmě. Dosud poslední otevře-
la letos na jaře v Brně. Na konci loňského roku firma naopak pro nerentabilnost zrušila své středis-
ko v Karviné. 

RK Rekin uzavřela pobočky 
Realitní kancelář Rekin, která má zastoupe-

ní v několika městech Moravskoslezského a 
Olomouckého kraje, uzavřela v úterý své 
pobočky. V poslední době nejde v regionu o 
první realitní kancelář, která má problémy. Už 
v říjnu přiznala kancelář Arden, že klientům 
dluží 23 mil. Kč. 

AQ Okna čelí insolvenci 
Přední tuzemský výrobce oken AQ Okna, za 

kterým stojí šéf developerské firmy Orco 
Jean-François Ott, je v insolvenčním řízení. 
Insolvenční návrh na ni podala firma Saint-
Gobain Sklo ČR, která je součástí francouz-
ského koncernu Saint-Gobain.  

AQ Okna zaslala toto vyjádření: Žalobu 
společnost AQ Okna a.s. vnímá jako nedoro-
zumění. Případ nemá jakýkoliv dopad na fi-
nanční pozici společnosti. Žaloby nemají pro 
společnost AQ Okna a.s. žádnou váhu a jsme 
připraveni jim čelit s plným nasazením. 

V Bruntále vznikne ulice i parkovací místa 
V Bruntále přibude po rekonstrukci ulice Na 

Nábřeží 26 parkovacích míst. Lidé budou 
moci parkovat podél břehu Černého potoka, 
kde nová stání nahradí stávající chodník. Pro 
pěší vznikne nový chodník na protější straně 
ulice blíž k obytným domům. S rekonstrukcí 
ulice začala radnice v září, město za ni zaplatí 
3,4 milionu korun. 

150 milionů do bytů v Praze 6 
Radnice Prahy 6 dá více než 150 milionů 

korun na opravu svých domů. Potvrdil to 
mluvčí šesté městské části Martin Šalek. 
Podle něj vybrané nájemné nestačí na pokrytí 
nutných oprav, proto rada schválila mimořád-
nou dotaci. 

Ústavní soud odmítl stížnost ekologů 
Ústavní soud odmítl stížnost občanského 

sdružení. V havarijní zóně Jaderné elektrárny 
Temelín, jejímž prostřednictvím ekologové 
bojovali proti plánu na umístění meziskladu 
vyhořelého paliva v areálu elektrárny. Sdruže-
ní se v této věci podle předsedy Vladimíra 
Halamy obrátí nejspíš na Evropský soud. 

Mosty stále čekají na opravu 
Libeňský a Hlávkův most v Praze, které 

poškodila v roce 2002 povodeň, stále čekají 
na opravu.  

Hlavní město s jejich rekonstrukcí zřejmě 
nepočítá ani příští rok, ve schváleném roz-
počtu je částka pouze na přípravu a projektové 
práce na Hlávkově mostě. 

O pozemky není zájem 
O pozemky v olomoucké lokalitě Pražská-

východ určené k výstavbě nového bytového 
komplexu není zájem. Radnice, která plochu 
vlastní, nedostala ve stanoveném termínu 
jedinou nabídku.  

Nezájem investorů zřejmě souvisí se světo-
vou hypoteční krizí a poklesem developer-
ských aktivit v důsledku komplikované situa-
ce na mezibankovním trhu. 
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Stavba nové výpadovky 
Stavba nové výpadové silnice z centra 

Mladé Boleslavi směrem k rychlostní komuni-
kaci R10, takzvané Severovýchodní tangenty, 
začne podle vedení města v závěru prvního 
pololetí příštího roku. Město zajistilo všechny 
pozemky. Potřebných 300 milionů korun na 
její stavbu poskytne SFDI. 

Další studie za 1,9 milionu 
Brno si nechá zpracovat další studii týkající 

se projektů kolem odsunu nádraží. Inženýři by 
měli nakreslit přesnou trasu uvažované měst-
ské rychlodráhy včetně zastávek a všech prv-
ků. Studii má do poloviny příštího roku za 1,9 
milionu korun zpracovat firma Metroprojekt 
Praha. 

Budoucí chemici v novém 
Univerzita Pardubice dokončila rozsáhlou 

výstavbu moderního areálu fakulty chemicko-
technologické ve svém kampusu v městské 
části Polabiny. Nové prostory budou sloužit 
výuce 1800 studentů a vědeckovýzkumným 
činnostem v oblasti chemických, chemicko-
technologických, biochemických a biotechno-
logických disciplín. 

Polyfunkční důmí 
Až půl miliardy korun vynaloží společnost 

Namiro na vybudování polyfunkčního domu s 
podzemním parkovištěm na Hynaisově ulici v 
Olomouci. V nadzemní části bude sídlit 
magistrát. 

Hotel pro Brno 
Luxusní dvacetipatrový hotel ve Spielberk 

Office Center poblíž centra Brna by měl být 
dostavěn v roce 2010. Developerská firma 
CTP Invest stavbu poslední části centra zasta-
vila letos, aby měla peníze na jiné projekty. 
Šéf firmy Remon Vos na odborné konferenci o 
vývoji realitního trhu řekl, že se stavba jedné z 
nejvyšších budov v Brně rozjede zřejmě ve 
druhé polovině příštího roku. 

Chomutov zruší dotace 
Chomutov zruší na konci roku poskytování 

nevratné půjčky 250 000 korun z fondu rozvo-
je města pro zájemce o stavbu rodinného do-
mu. Od roku 2000 zastupitelé schválili dotace 
pro 84 stavebníků, dalších pět žádostí budou 
teprve posuzovat. Příjmy fondu tvoří z 50 
procent výnosy z prodeje obecních bytů, nyní 
však privatizace končí. 

Chybí miliarda 
Na celkovou opravu Benediktinského kláš-

tera v Rajhradě na Brněnsku, nejstaršího na 
Moravě, by byla potřeba nejméně miliarda 
korun. Informoval o tom administrátor opat-
ství Augustin Gazda a Jiří Milek z nadace Ora 
et Labora.  

Rozlehlý areál, který slaví 960 let od založe-
ní, je už desítky let ve špatném stavu. Do jeho 
obnovy stát a sponzoři investovali několik 
desítek milionů korun, část prostor se tak po-
dařilo zpřístupnit veřejnosti. 

Hradecký projekt je prodán 
Rezidenční projekt Hradecký dvůr, který v 

Hradci Králové realizuje developerská společ-
nost EUBE, je skoro vyprodán. Z celkových 
148 nabízených bytových jednotek s dispozice-
mi 1+kk až 5+kk se již prodalo téměř 90 %. 

Na stavbě je nyní hotová zateplená fasáda 
směrem do ulice Haškova, dokončuje se fasáda 
dvorního traktu a v nejbližších dnech bude nain-
stalováno lešení pro práce na fasádě do ulice 
Kollárova. Dále se osazují okna a dveře a po-
kračují práce na střeše objektu. V interiéru bu-
dovy jsou nainstalovány rozvody vody, kanalizace a elektro, je provedena část omítek a pokračuje 
jejich finalizace. Ještě do konce letošního roku se plánuje dokončení celé fasády a z prací v interié-
ru betonové podlahy a vytápění budovy. Současně v těsné blízkosti projektu Hradecký dvůr spo-
lečnost EUBE finišuje s veřejně prospěšnou stavbou - parkovacím domem, který realizuje pro 
Město Hradec Králové. Za pomoci generálního dodavatele, společnosti EUROSTAV, plánuje ob-
jekt dokončit ve stejném termínu jako Hradecký dvůr. 

Rekonstrukce čistírny v Holicích 
Jedna z nejkomplexnějších staveb, která je 

součástí projektu Labe Loučná společnosti Vo-
dovody a kanalizace Pardubice, a.s., je zhruba v 
polovině. Jedná se o intenzifikaci neboli zkapa-
citnění a celkovou rekonstrukci čistírny odpad-
ních vod v Holicích, která má být dle předpo-
kladu v březnu příštího roku uvedena do zku-
šebního provozu. Stavba je zajímavá nejen 
technologickým řešením, ale i tím, že vyřeší 
velký problém s čištěním odpadních vod v Ho-
licích. Na úhradu značné části nákladů projektu 
Labe Loučná, který pozitivně přispívá ke zlepšení kvality vody v řece Labi a jeho přítocích, přispí-
vá z prostředků Fondu soudržnosti i Evropská unie. Celkové náklady dosáhnou výše 27 miliónů 
EUR. Dotace z Fondu soudržnosti Evropské unie činí 12,5 milionu EUR. Stavební práce na pro-
jektu budou zrealizovány do konce roku 2009, ukončení celé akce bude vypořádáno v roce 2010. 
Zhotovitelem stavby je sdružení společností Metrostav a.s., VCES a.s. a Chládek a Tintěra Pardu-
bice a.s.. 

South City Shopping v Bratislavě začně růst v roce 2010 
Společnost Quinlan Private Golub (QPG) na 

veletrhu Mapic 2008 představila projet nákupní-
ho centra South City Shopping v Bratislavě. 
Výstavba nákupního centra o rozloze 60 000 m2 
začne v roce 2010 a s otevřením se počítá ve 
třetím čtvrtletí roku 2012. Silné finanční zázemí 
společnosti QPG, která vykazuje trvalý růst na 
evropském trhu, a prosperita slovenské ekonomi-
ky umožní, aby byl projekt postaven i přes obdo-
bí globální krize. Finanční krytí projektu je plně 
zabezpečeno a pozemek je majetkem společnosti 
QPG. 

Zástavba centra Pardubic pokračuje 
Izraelská společnost Afi Europe Czech Republic bude přes panující světovou finanční krizi po-

kračovat v další zástavbě Masarykova náměstí v centru Pardubic. Potvrdil to generální ředitel spo-
lečnosti David Halfi. Firma nedávno otevřela v této lokalitě s velkým zpožděním obchodní cent-
rum Palác Pardubice za přibližně miliardu korun. „Nyní musíme dokončit smlouvu na koupi po-
zemků s pardubickým magistrátem, pak získat potřebná povolení ke stavbě," uvedl Halfi bez 
upřesnění časového harmonogramu. V sousedství nákupního centra by měl vyrůst hotel se 130 
pokoji a s administrativními prostorami a také rezidenční objekt s přibližně 220 byty. Halfi uvedl, 
že finanční krize záměr neovlivní, i když ceny nemovitostí se mění. 

Společnost Afi Europe měla původně podle předkupní smlouvy s městem získat územní rozhod-
nutí na další etapy výstavby už v létě, což bylo podmínkou prodeje dalších pozemků. Firmě se to 
ale nepodařilo, zastupitelé proto posunuli tento termín do konce roku 2009, původní cena ale 
vzrostla z 300 korun za metr čtvereční na desetinásobek. Za 10 000 metrů čtverečních by tak město 
mělo získat 30 milionů korun. 
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DEVELOPMENT

KRÁTCE 



 

Jean Francois La-
porte (30) byl povýšen 
do pozice associate 
direktor ve společnosti 
CB Richard Ellis. Pů-
sobí v hotelovém prů-
myslu již 10 let a před 
nástupem do CB Ri-
chard Ellis Hotels v 
roce 2006, pracoval ve 
Velké Británii v hotelu 
Accor. Má velké pracovní zkušenosti z provo-
zu ve 4* a 5* hotelích a je držitelem titulu 
MBA, který získal na univerzitě IMHI 
(Cornell – ESSEC) v Paříži se zaměřením na 
mezinárodní management v hoteliérství.  

Mario Sander byl 
jmenován do pozice 
market officer společ-
nosti Prollogis pro Čes-
kou a Slovenskou re-
publiku. Je zodpovědný 
za pronájem, akvizice a 
budoucí rozvoj portfolia 
v České republice a na 
Slovensku. Mario San-
der dříve působil jako 
senior vicepresident pro development pro 
střední a východní Evropu. Ve své nové pozici 
jako market officer bude navíc zodpovídat za 
build-to-suit program ProLogis ve střední a 
východní Evropě. Má 20 let zkušeností 
z mezinárodního prostředí se zaměřením na 
rozvíjející se ekonomiky. Pro ProLogis pracu-
je od prosince 2007, předtím působil v DHL.  

Veletrh Střechy opět v Holešovicích 
Po požáru jedné z nejvýraznějších pražských 

památek konce 19. století – Průmyslového 
paláce, je již definitivně jasné, že místo konání 
11. ročníku veletrhu Střechy Praha zůstává 
nezměněno. Uskuteční se opět na výstavišti 
v Praze– Holešovicích. 

Stejný zůstává i termín – 29. - 31. 1. 2009.  
Areál Výstaviště byl požárem poznamenán 
méně, než se zpočátku zdálo. Pravé křídlo a 
Střední hala Průmyslového paláce a rovněž 
zázemí Levého křídla zůstaly požárem prak-
ticky nedotčeny. Levé křídlo Průmyslového 
paláce nahradí dočasná hala. Ta je náhradou 
více než dostačující a splňuje veškeré výstavní 
požadavky (pevné podlahy, zateplení obvodo-
vého pláště, vytápění tepelnými agregáty a 
osvětlení zajišťující dobré světelné podmín-
ky). Výstava tedy nepřijde ani o čtvereční 
metr plánované plochy. Velká hala bude umís-
těna na místě původního levého křídla Prů-
myslového paláce a bude napojena na prostory 
Střední haly a foyer paláce. Snahou organizač-
ního týmu bylo zajištění průběhu veletrhu tak, 
aby odpovídalo dosavadní kvalitě. 

Nový podvozek pro pásový nakladač 
Společnost Phoenix-Zeppelin uvádí na český 

trh nové modely kompaktních pásových nakla-
dačů značky Caterpillar s novým typem podvoz-
ku, které jsou doplněním stávající modelové 
řady „C“. Jedná se o modely CAT 279C, 289C a 
299C. Nakladače se mohou pochlubit novým 
systémem odpružení, speciálním podvozkem s 
delší životností, snadnější údržbou a pojezdovou 
rychlostí až 13,6 km/h. Díky svým technickým 
parametrům se tyto nové stroje hodí jak do ná-
ročných bahnitých a kamenitých terénů, tak i na 
jemnější povrchy, které díky velmi malému měr-
nému tlaku neponičí. Od ostatních strojů ve své 
kategorii se nové modely odlišují kromě podvozku také unikátním systémem odpružení, který je 
postaven na čtyřech nezávislých torzních osách a zajišťuje tak skvělé jízdní vlastnosti. Dále jsou 
vybaveny dvourychlostní převodovkou s maximální rychlostí až 13,6 km/h, což z nich dělá nej-
rychlejší kompaktní pásové nakladače na trhu a ve spojení s vyrovnáváním ramen při pojezdu 
(známým z velkých nakladačů) poskytují excelentní pohodlí pro posádku a minimalizují usypávání 
materiálu z lopaty. Vzduchem odpružená sedačka je standardem.  

Nanotechnologie pomáhají v projektování 
Společnost Autodesk, světový lídr v ob-

lasti návrhového softwaru, udělila firmě 
Elmarco, českému výrobci průmyslových 
zařízení pro výrobu nanovláken, celosvěto-
vé ocenění Inventor of the Month za měsíc 
listopad. Společnost Elmarco spoléhá při 
vývoji výrobních zařízení řady Nanospider, 
které umožňují průmyslově vyrábět nano-
vláknové textilie, na software Autodesk 
Inventor. Nanovláknové textilie jsou vhod-
né kupříkladu pro filtraci – obsahují mikroskopické průduchy, které jsou natolik malé, že dokáží 
odfiltrovat nejrůznější mikroskopické částice včetně bakterií nebo virů, čímž se stávají ideální pro 
využití ve filtračních zařízeních v oblasti zdravotnictví či výroby high-tech komponent. Program 
Inventor of the Month společnosti Autodesk oceňuje inovativní návrhy a konstrukční nápady zá-
kaznické komunity softwaru Autodesk Inventor, který je srdcem konceptu Digital Prototyping. 
Digitální prototyp umožňuje uživatelům navrhovat, vizualizovat a simulovat produkt ještě předtím, 
než je fyzicky vyroben, což eliminuje potřebu vytvářet různé fyzické prototypy. 

Titul Zlatý výrobek  
Elektroinstalační krabice do sádrokartonu KUH 1/L z Koposu Kolín 

byla na listopadovém veletrhu Elektrotechnika 2008 v Ostravě  oceně-
na titulem ZLATÝ VÝROBEK. Krabice přináší výraznou změnu 
v konstrukčním řešení. Obdélníkový tvar těla s klasickým kruhovým 
výstupním otvorem umožňuje použít standardní přístroj včetně dvojzá-
suvky. Do krabice lze vložit prvky moderní elektroinstalace, jako jsou 
přepěťové ochrany, stmívače a další prvky BUS systému. V sádrovém 
lůžku je možné krabici použít i pod omítku. 

Nové balení malty usnadní manipulaci 
Tepelně izolační malta Porotherm TM společnosti Wienerberger změnila svoje balení a vydat-

nost. Místo původního balení o objemu 50 l se nyní nabízí nově s objemem 40 litrů. Spolu s tím 
však byla o 25 % zvýšena její vydatnost. Stejně jako z původního, tak i z nového balení malty je 
proto možné připravit 40 litrů čerstvé maltové směsi, s novým balením se však bude na stavbě lépe 
manipulovat.  

K hlavním přednostem malty Porotherm TM patří schopnost zvýšit tepelný odpor zdiva až o 22 
%. Tuto maltu je možné používat při zdění ze všech typů cihel Porotherm. Aplikuje se však zejmé-
na při zdění ze speciálních tepelně superizolačních cihel Porotherm Si a výrazně tak zvyšuje jejich 
schopnosti v oblasti tepelných úspor. Díky tomu významně napomáhá při výstavbě energeticky 
úsporných domů, kde je k vytápění potřeba jen minimum energií. 
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